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خاموشی صدای همیشه جوان
 به یاد آرشاک قوکاسیان دوبلوری

که یکشنبه در 80سالگی درگذشت

آرشاک قوکاسیان دوبلور ایرانی ارمنی تبار یکشنبه 6مهر در 
80سالگی دار فانی را وداع گفت. قوکاسیان به دلیل صدای 
جوان و خاصی که داشت، گوینده نقش های جوان در سینما 
و تلویزیون بود. معروف ترین نقشی که او در تلویزیون گفت 
در سریال »دایی جان ناپلئون« )1355( ناصر تقوایی بود که 
به جای سعید کنگرانی در نقش سعید صحبت کرد. صدای 
قوکاسیان چنان بر شــخصیت سعید در این سریال نشسته 
بود که تصور صدایی دیگر برای کنگرانی جز صدای آرشاک 
غیرممکن بود.  کنگرانی در بیشــتر نقش آفرینی هایش در 
فیلم های سینمایی با صدای آرشاک قوکاسیان دوبله شد و 
شمایل نامیرای یک جوان از او در سینمای ایران به تثبیت 

رسید.
 قوکاســیان ســال 1342وارد حرفه دوبله شــد و تقریبا تا 
سال 1356در این کار فعالیت داشت. پس از انقلاب صدای 
او در فیلم »محمد رسول الله)ص(« به کارگردانی مصطفی 
عقاد به جای شخصیت عمار یاسر شنیده شد. خودش درباره 
دوبله این فیلم گفتــه بود: »در این فیلــم من نقش »عمار 
یاسر« یکی از صحابه پیامبر اسلام)ص( را دوبله کردم و یکی 
از نقش های زیبایی بود که من در عمــر کاری ام به جایش 
صحبت کردم. آن نقش بسیار مثبت بود و از این حیث دوبله 
آن برای من دوست داشتنی و خوشایند بود. مسئله این است 
که فیلم »الرساله« تنها یک فیلم نبود، بلکه یک واقعیت بود. 
شما هر کتابی را که می خوانید برای شما اثری دارد. مسلماً 
اثر حرف های آسمانی خیلی بیشتر از هر کتابی است و این 

فیلم هم اینگونه بود.«
قوکاسیان درباره علاقه اش به دوبله و دوری از آن هم گفته 
بود: »من این حرفه را از 14 یا 15ســالگی دوست داشتم و 
همان زمان انتخابش کردم. آن زمان به دستمزد و اینها فکر 
نمی کردم و عشقم به کار بیشتر از این بود که فکر کنم چقدر 
می گیرم. البته عشق تا یک جایی ادامه دارد تا زمانی که سنی 
از فرد می گذرد و به این نتیجه می رسید که رفت وآمد شما 
پول می خواهد و حتی نشستن شما مقابل میکروفن و دوبله 
کردن کار هم پول می خواهد تا مثلًا لباس بخرید و بتوانید 
آنجا بنشینید. البته قطعاً اگر گویندگی برای من پول نداشت 
به ســراغ کاری می رفتم که برایم پول داشته باشد. بالاخره 
اگر شما بیمار شــوید داروخانه به صدای خوب شما داروی 
مجانی نمی دهد یا برای تامین معاش نمی توانید بدون پول 

کار کنید.«
پدر قوکاســیان طلاســاز بود و او که این حرفه را از پدرش 
آموخته بود، سال 1361از ایران رفت و تا سال 1388در کانادا 
به دور از حرفه موردعلاقه اش یعنی دوبله به کار طلاســازی 

مشغول بود.
او سال 1388به ایران بازگشــت و کارش را مجددا با دوبله 
شخصیتی مسن تر از شخصیت هایی که در جوانی می گفت 
در فیلم »هوش مصنوعی« استیون اسپیلبرگ به مدیریت 
دوبلاژ امیرهوشنگ زند آغاز کرد. مستند »قصه  آرشاک« به 
کارگردانی و تهیه کنندگی ابوالفضل توکلی براساس زندگی 
وی ساخته شده و در وب ســایت شبکه مستند در دسترس 
علاقه مندان است. او در ســال های پایانی عمرش به آلزایمر 

دچار شده بود. یادش گرامی. 

اکرانیاد

انیمیشن 

مقاومت و غزه فصل مهمی از جشنواره سینماحقیقت امسال است 
محمد حمیدی مقدم، دبیر هجدهمین جشنواره سینماحقیقت: بخش مقاومت و غزه برای ما شکل تزیینی 
ندارد.   امسال هم با توجه به برنامه ریزی های یک ســال اخیر، شاهد توجه ما به این مسئله خواهید بود. در 

فیلم افتتاحیه این دوره، مهمانان و کارگاه های ویژه و مفیدی با موضوع نسل کشی در غزه خواهیم داشت.

رسانه ملی وظیفه دارد آثاری شایسته  درباره شهیدان بسازد 
پیمان جبلی، رئیس سازمان صدا و سیما: وظیفه ماست که به عنوان رسانه مقاومت، دینی را که شهدا بر گردن 
امت اسلامی دارند ادا کنیم و آثاری شایسته  درباره شهیدان عزیزی چون هنیه، ابوابراهیم، نصرالله، سنوار و 

دیگر شهدای راه مقاومت بسازیم. امید است توفیق یابیم ادامه دهنده راهشان باشیم. 

صفحه آرا:  بهروز قلی پور 

مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
گفت: فیلــم »بچه زرنگ2« در نــوروز1404 به خبر

مرحله پخش می رسد. 
حامد علامتــی، مدیرعامل کانون پــرورش فکری 
کودکان و نوجوانان در برنامه »سلام، خبرنگار« شبکه 
خبر گفت: ماجرای رمان »بــاغ کیانوش« در زمان جنگ 
تحمیلی ایران و عراق در روســتایی از توابع شهر همدان اتفاق 
می افتد. حمزه و عباس تصمیم می گیرند در روز جشن ازدواج 
پسر کیانوش به باغ او دستبرد بزنند. این ماجرا با سقوط یک 
هواپیمای بمب افکن عراقی در نزدیکی باغ همزمان می شود. 
 سقوط هواپیما و ورود خلبان آن به باغ کیانوش ماجراهای

جالبی می آفریند.
 او بیــان کرد: ما کتــاب »باغ کیانــوش« را بازبینــی کردیم  .

 کار ویژه ای که انجام شــده این است که وارد ســری جدیدی از 
تولیدات ســینمایی شــده ایم و با اقتباس از همیــن کتاب فیلم 

سینمایی آن را ساخته ایم.
 مدیرعامــل کانون پرورش فکــری کودکان 
و نوجوانان تصریح کــرد: در بخش تولیدات 
سینمایی و پویانمایی تمام تلاشمان این است 
که استناد به یک کتاب کنیم. بنابراین از سال 
گذشته موضوع رمان »باغ کیانوش« را کلید 
زدیم و این کار آغاز شــد. ما در این بین از جوانان متعهد استفاده 

کردیم و از ۹آبان هم در سینماهای کشور اکران خواهد شد.
علامتی اضافه کرد: 2فیلم دیگر هم در دست ساخت داریم و فیلم 
»بچه زرنگ« را که سال گذشته ساخته شــد، ادامه خواهیم داد و 

امیدواریم در نوروز1404 آن را به مرحله پخش برسانیم .

»ژولیت و شاه« سریال می شود 

نسخه سینمایی سریال »ژولیت و شاه« قرار است بعد از 
اکران عمومی این انیمیشــن در 10قسمت 20دقیقه ای 
تولید شــود. همزمان با روز جهانی انیمیشن از پوستر و 
پیش نمایش سریال »ژولیت و شاه: خاطرات همایونی« 
به کارگردانی اشکان رهگذر و تهیه کنندگی آرمان رهگذر 

رونمایی شد.
این سریال اقتباس جانبی از انیمیشن سینمایی »ژولیت 

و شاه« استودیو هورخش است.
این سریال که قرار اســت بعد از اکران عمومی انیمیشن 
سینمایی »ژولیت و شاه« به نمایش دربیاید، در 10قسمت 

20دقیقه ای تولید می شود.
رسول رضایی جو و رضا شفیعی طراحی پوستر این سریال 

را برعهده دارند.
انیمیشن ســینمایی »ژولیت و شــاه« به نویسندگی و 
کارگردانی اشــکان رهگذر، دومین انیمیشن سینمایی 
پس از انیمیشن سینمایی »آخرین داستان« است که به 
وقایع تاریخی شکل گیری تئاتر غربی در ایران می پردازد.

درخشش »پیرپسر« در لندن

فیلم ســینمایی »پیرپســر« ســاخته اکتــای براهنی در 
بیست وچهارمین دوره جشــنواره فیلم لندن بریز انگلیس 
جایزه بهترین فیلم را دریافت کرد.  جشنواره فیلم لندن بریز 
 هرساله در هفته آخر اکتبر در شهر لندن برگزار می شود و در 
این دوره که بیست وچهارمین دوره خود را برگزار کرد، فیلم 
سینمایی »پیرپسر« جایزه بهترین فیلم داستانی جشنواره 

را به خود اختصاص داد.
فیلم سینمایی »پیرپسر« 1۹0دقیقه است و دومین ساخته 
اکتای براهنــی به تهیه کنندگی بابــک حمیدیان و حنیف 
سروری و ســرمایه گذاری ارســلان براهنی و امیرحسین 
عبداللهی اســت. این فیلم پیش تر برنده جایزه پرده بزرگ 
بهترین فیلم از پنجاه وسومین دوره فستیوال فیلم روتردام 
شده و در فستیوال فیلم ترانسیلوانیاي رومانی نیز به عنوان 
بهترین پرفورمنس و اجرای بازیگران مورد تقدیر قرار گرفته 
بود.   همچنین حســن پورشــیرازی برای بازی در این فیلم 
ســینمایی جایزه بهترین بازیگر مرد بیست وسومین دوره  
جشــنواره فیلم ترانســیلوانیاي رومانی را از آن خود کرده 
اســت.  حامد بهداد، لیلا حاتمی، محمد ولی زادگان و حسن 

پورشیرازی بازیگران اصلی این فیلم هستند.

 »سینما متروپل« 
با تغییرات اکران می شود 

فیلم »ســینما متروپل« که اکران آن در 2سال گذشته به 
تعویق افتاده بــود از چند هفته دیگر روی پرده ســینماها 
می رود.سینما متروپل به کارگردانی محمدعلی باشه آهنگر 
از اواخر آبان ماه روی پرده سینماها می رود. این فیلم پس از 
جشنواره فیلم فجر1401، در مرحله بازبینی شورای پروانه 
نمایش سازمان سینمایی به اصلاحیه هایی برخورد و پروسه 

صدور مجوز آن بیش از 2سال طول کشید.
پس از تعامل های انجام شده و اضافه شدن کپشن به انتهای 
فیلم، »سینما متروپل« توانست بالاخره پروانه نمایش بگیرد 

و از چند هفته آینده در سینماها اکران مي شود.
این فیلم در چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر نامزد دریافت 
سیمرغ 13 رشته شد که درنهایت علاوه بر سیمرغ بهترین 
فیلم، سیمرغ های بهترین کارگردانی و بهترین فیلمبرداری 

را هم دریافت کرد.
این فیلم همچنین دیپلم افتخار بهترین بازیگر نقش مکمل 
مرد را از این جشنواره گرفت. »ســینما متروپل« محصول 
بنیاد سینمایی فارابی است و پخش و تبلیغات آن را دفتر شهر 
فرنگ برعهده دارد. »سینما متروپل« داستان عاشقانه ای را 
در دل یک سینمای قدیمی روایت می کند که قرار است پس 

از سال ها دوباره فعال شود.
مجتبی پیرزاده، نوشین مسعودیان، هومن برق نورد، پریوش 
نظریه، حسین باشه آهنگر، رضا کیانیان و مهتاب نصیرپور 

بازیگران »سینما متروپل« هستند.

»بچه زرنگ2« به نوروز۱۴۰۴ می رسد 
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ترس در سینمای ایران
 رونمایی ازکتاب مجله 24  با موضوع 100فیلم شاخص ژانر وحشت  با حضور محمدمهدی عسگرپور 

بحث درباره ژانر معمولا به شکل مدام در سینمای ایران وجود ندارد؛ مگر 
اینکه فیلمی  ساخته شــود یا بحثی درباره یک فیلم مشخص پیش بیاید. 
هرچند تجربه ها در سینمای وحشــت در ایران بد نبوده است. همین که 
بعضی از آنها در خاطر ما باقی می مانند، نشــان می دهد در زمان خودشان 
کارکرد مشــخص داشــته اند.  حتی بعضی  از این فیلم ها در زمان نمایش 
به عنوان فیلم های خوش ساخت هم مطرح بوده اند. چون اساسا در این ژانر بر 
عکس انواع دیگر ژانرها که ممکن است ساختارشکنی بکنند یا قاعده خاصی 
برای دکوپاژ نداشته باشند، ساخت مسئله بسیار مهمی  است. در فیلم های 
تریلر یا فیلم هایی که تعلیق در آنها مســئله اصلی اســت، به نظر می رسد 
ساختار همچنان حرف اول را می زند. این سینما به شدت وابسته به ساختار 

است و گاهی اصلا ممکن است محتوا در درجه دوم و سوم قرار بگیرد. 

در ادبیات عرفانی ما گفته می شود ترس را کنار بگذار و خودت را به خداوند 
بسپار. بنابراین چیزی به اسم ترس در این فرهنگ نمی تواند شکل بگیرد. به 
همین دلیل است که وقتی می خواهید ژانر وحشت را در ایران تجربه کنید، 
نخستین مشکلتان کنار آمدن با این ســابقه جدی است که در فرهنگ ما 
وجود دارد. به شکل خودکار وقتی می خواهیم در این حوزه بنویسیم سراغ 
خیلی چیزها نمی رویم. به همین دلیل است که اصلا قبول ندارم سانسور 
باعث شده در ژانر وحشت کار نکنیم. نخستین ممیزی را خودمان در ذهن 
خودمان ایجاد می کنیم. ما در خانواده هایی زندگی می کنیم که نســل به 
نسل یک چیزهایی منتقل شده است که از آن ترس در نمی آید. ما حتی با 
چیزهایی مثل جن شوخی می کنیم. از نگاه تقدیرگرایانه ای که در ادبیات 

عرفانی ما وجود دارد، ترس بیرون نمی آید.

اواخر مهرماه محمدمهدی عسگرپور، رئیس هیأت مدیره خانه سینما 
و مدیر خانه هنرمندان در همشهری حاضر شد.

 این حضور به مناسبت انتشار جدیدترین شماره مجله ، ماهنامه 
سینمایی روزنامه همشــهری، صورت گرفت که آخرین شماره آن با 
عنوان »طعم ترس« ویژه 100فیلم برتر ژانر وحشت به تازگی منتشر 
شده و در آن فیلم های شــاخص این ژانر در سینمای جهان بررسی 
شده اند.  در این نشست عسگرپور که فیلم اقلیما)1385 (را در ژانر 
وحشت ساخته به توضیحاتی درباره ژانر وحشت در ایران پرداخت. 

گزیده ای از صحبت های او را در ادامه می خوانید: 

 بحث درباره
  ژانر معمولا به شکل

  مدام در سینمای ایران 
وجود ندارد؛ مگر اینکه 

فیلمی  ساخته شود یا بحثی 
درباره یک فیلم مشخص 

پیش بیاید

شقایق عرفی نژادگزارش
روزنامه نگار

یکی از دلایلی که ژانر وحشــت در کشور 
ما نمی تواند شکل بگیرد یا حداقل تا حالا 
شــکل نگرفته، ساختار اســت. اساسا به 
دلایلی که بخشی از آن تکنولوژیک است 
و بخشی برمی گردد به تفکر منظم که در 
ســپهر تفکر ایرانی وجود ندارد، این ژانر 
ســینمایی را در ایران نداریم. ما به دلایل 
مختلف انســان های منظمی  نیســتیم و 
این را در تمام ابعاد زندگی مان می توانیم 
ببینیم. رابطه ای هســت بین جوامعی که 
نظــم در اعضای آنها شــکل گرفته و ژانر 
وحشت وجود دارد که کمتر به آن  رابطه 

پرداخته شده است. 
من در همــان تنها تجربه ای کــه در ژانر 
وحشــت دارم، فیلم اقلیما، تنها باری بود 
که استوری بورد داشتم؛ چون ناخودآگاه 

باید منظم فکر می کردم و فیلم باید 
ساختار مشــخصی می داشت. در 
ســینمای ایران کســانی که در 

این حوزه کار کرده اند، کسانی 
بوده اند که به ســاختار بیشتر 
توجه می کرده اند تا محتوا. مثل 

ساموئل خاچیکیان که سینما را در 
بعد ساختاری می شــناخت. اما به طور 
کلی در حوزه های مختلف مثل ادبیات 

و شعر ما از جوامعی هستیم که از ساختار 
فرار می کنیم و محتوا برایمان حرف اول 

را می زند. این نوع ژانر مثل بعضی ژانرهای 
دیگر در ایران جا نیفتاده است. ما گونه های 
مختلفی را در سینما تجربه کرده ایم؛ اما 
هیچ کدام قوام یافته نیستند. ما در حوزه 
ســینمای اجتماعی و کمدی بسیار کار 
کرده ایم. حتی در ســینمای ورزشی کار 
کرده ایم، اما هیچ کدام قوام یافته نیستند. 
به همین دلیل سخت اســت که بگوییم 
ادامه منطقی کدام فرهنگ هســتیم. آیا 
ادامه منطقــی فرهنگ قدیمــی  ایرانی 
هســتیم که بخش زیادی از آن از ادبیات 
و شعر می آید یا مدرن هســتیم؟ تقریبا 

هیچ کدام نیستیم. 

چرا سینمای ژانر در ایران شکل نمی گیرد؟

در سینمای وحشــت که با ترساندن 
مخاطــب و پرداختن بــه حوزه های 
ناشــناخته کار می کند، مــا کمترین 
تجربــه را داریــم؛ هــم کمتریــن 
تولیدات را داشــته ایم و هم کمترین 
 قوام یافتگــی را که به نظــرم دلایلش 

متنوع است.
بخش زیادی به فرهنگمان برمی گردد. 
علاوه بــر نظم، بخش زیــادی به این 
برمی گردد کــه در جوامعــی که در 
سابقه شــان وحدانیت حــرف اول را 
نمی زند، ژانر وحشت موفقیت بیشتری 
داشته است. وقتی می خواهید جامعه 
ایرانی را با کشــورهای صاحب سینما 
و هنر به معنای جدی، مقایســه کنید 

این تفاوت چشــمگیر است که در این 
کشــورها ادبیات عرفانی نمی توانید 
پیدا کنید. به غیراز مواقعی که امتزاج 
به وجــود می آیــد؛ مثــل آمریکاکه 
از کشــورهای مختلف به این کشــور 
رفته اند و تبدیل به سرزمین فرصت ها 
شده است؛ البته بعد از کلی خونریزی 
که توانستند بالاخره یک قدر مشترک 
با مهاجران پیدا کنند. به این ترتیب در 
این جوامع که نظم بیشــتری دارند و 
پیشینه عرفانی ندارند، ترکیبی به وجود 
می آید که به شما اجازه می دهد مبنای 
ارتباطتان را با مخاطب، ترس و ایجاد 
ابهام قــرار دهید؛ چیزی کــه ادبیات 

عرفانی از آن پرهیز می کند.

تجربه اندک سینمای وحشت در ایران

اهمیت ساختار در ژانر وحشت

ارتباط ادبیات عرفانی و ترس و خودسانسوری

  در فیلم های تریلر
 یا فیلم هایی که 

تعلیق در آنها مسئله 
اصلی است، به نظر 
می رسد ساختار 

همچنان حرف اول را 
می زند 

یکی از دلایلی که ژانر 
وحشت در کشور 
ما نمی تواند شکل 
بگیرد یا حداقل تا 
حالا شکل نگرفته، 

ساختار است

در سینمای وحشت 
که با ترساندن 

مخاطب و پرداختن 
به حوزه های 
ناشناخته کار 

می کند، ما کمترین 
تجربه را داریم
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